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[Statsministeren.] 
Jeg tror, at man alt i alt kan sige, at lov- 

forslaget har fået et velafbalanceret udse- 
ende også på dette område, og jeg vil som 
sagt gerne takke for den almindelige tilslut- 
ning, der er blevet givet til selve etablerin- 
gen af journalisthøjskolen. , 

Hermed sluttede forhandlingen. 

§§ I og 2 
,vedtoges uden afstemning. 

Ændringsforslag nr. 2 
forkastedes med 67 stemmer mod 57; l med- 
lem tilkendegav, at han hverken stemte for 
eller imod. 

Ændringsforslag nr. 1, 8 3,,. således æn- 
dret, og §§ 4-15 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedta- 
get. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om lodsvæsenet. 

(Lovforslaget (nr. 93) findes i tillæg A. 
sp. 1825, fremsættelsen i tidende sp. 2360). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Juul-Madsen: Lodsvæsenet hører til, de 
civile myndigheder under forsvarsministe- 
riet, på samme måde som tilfældet er med 
fyr- og vagervæsenet. 

Det lille lovforslag, som forsvarsministe- 
ren har fremsat, betyder en ajourføring af de 
regler, der gælder for lodsvæsenets pensi- 
onskasse og for lodsreguleringsfonden. Både 
lodsreguleringsfonden og lodsvæsenets pen- 
sionskasse er kasser, der hviler i egne inde 

tægter, og vi taler således om; et lovforslag, 
der ikke på nogen måde belaster statskassen. 

På grund af arbejdets særlige karakter 
har man inden for lods væsenet, den ordning, 
at når en tjenestemand har over en vis ind- 
tægt, betaler han en afgift til lodsregule- 
ringsfonden, en afgift, der ikke må blive 
højere end 27 pet., og denne afgift går så 
gennem fonden til udbetaling til de tjeneste- 
mænd, der er anbragt på tjenestesteder, 
hvor der ikke er mulighed for at opnå en 
rimelig aflønning. Det indebærer imidlertid, 
at spørgsmålet, om de grænser, hvorefter der 
skal betales afgift, er afgørende for selve 
lønnens reelle værdi. Derfor må man nu for 
at bringe lodsvæsenets lønningsforhold i 
overensstemmelse med de forhold, der gæl- 
der på tjenestemandsområdet, idet lodsvæse- 
nets regulativer er knyttet til de bestemmel- 
ser > der er for tjenestemandsområdet, have 
en ajourføring, også for så vidt angår den 
afgift, der skal betales, hvis man har over en 
vis indtægt. Det har hidtil været således, at 
man har beregnet afgiften på grundlag af en 
indtægt, der 8varer til de indtægter, skibsfø- 
rerne har. De var tidligere placeret i 23. løn- 
ningsklasse; de befinder sig nu i 31. løn- 
ramme, og derfor skal lovgivningen ajourfø- 
res på dette område, så afgiftsgrundlaget 
kommer i overensstemmelse med regler, der 
er rimelige. 

Bestemmelserne vedrørende pensionsom- 
rådet henhører til de særlige forhold, der 
også gælder lodsvæsenet, hvor lodserne som 
regel er 35-36 år, før de bliver ansat; ved en 
særlig omregningsskala bringer man disse 
bestemmelser i overensstemmelse med tjene- 
stemandsloven, men også her er der jo sket 
ændringer, for så vidt angår tjenestemænde- 
nes pension, og derfor må en ajourføring 
finde sted. 

Jeg kan på mit partis vegne sige, at vi har 
sympati for lovforslagét og betragter det som 
en rimelig ajourføring. Jeg må dog 'komme 
med den oplysning, at både jeg og andre fol- 
ketingsmedlemmer har modtaget en skri- 
velse fra søfartsrådet, hvori dette gør op- 
mærksom på, at deres repræsentanter i lods- 
rådet har gjort indsigelse, for så vidt angår 
lovforslagets § 1, nr. -1, det er lovens § 42, 
stk. 6. Såfartsrådet mener, at lovforslagets 
bestemmelser griber ind i den balance, der er 
i hele lønningssystemet inden for lodsvæse- 
net, og man mener, at dette af forskellige 
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[Juul-Madsen.] 
grunde kan være 'uheldigt, oian mener, der 
ligger en skjult lønforhøjelse i forslaget. 
Man foreslår, at der skabes balance i syste- 
met derved, at de nye bec temmelser først 
kommer til at gælde fra tidspunktet for lo- 
vens ikrafttræden. 

Jeg skal ikke tage stilling til dette forslag 
fra søfartsrådets side, men vil mene, det er 
rimeligt, at det behandles i dvalget ,  således 
at vi sammen med forsvarsministeren kan 
vurdere, om der er noget ri meligt grundlag 
for søfartsrådets henvendelse. 

Forsvarsministeren (Ninn-Hansen): Som 
det fremgik af hr. Juul-Midsens bemærk- 
ninger og også min egen fremsættelsestale, 
drejer det sig her om en ajourføring, der 
sker i konsekvens af den nye tjeneste- 
mandslov, og jeg går derfor ud fra, at der 
kan være tilslutning til lovforslaget; 

Hr. Juul-Madsen omtalte en skrivelse fra 
søfartsrådét; jeg har endnu ikke modtaget 
denne skrivelse, den er i hvert fald ikke 
sendt til mig, således at jeg har modtaget 
den, men når det sker, vi jeg selvfølgelig 
besvare den. 

Hermed sluttede forhånd ingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Efter de fildne udtalelser 
foreslår jeg, at lovforslaget henvises til løn- 
ningsudvalget. 홢 Hvis ÏIigeI gør indsigelse 
mod dette forslag; betragter jeg det som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første, behandling af forslag til lov ow op- 
førelse af et lægevidenskabeligt institutkom- 
pleks (Panum-instituttet) ved Københavns 
universitet. , . 

(Lovforslaget (nr. 113) findes i tillæg A. 
sp. 2011, fremsættelsen i ti enden sp. 2495). 

Lovforslaget sattes til forhandling; 

Orla Møller: Der er ads illigt interessant 
at notere i forbindelse med dette lovforslag. 
Det såkaldte Panum-institutj som bliver, en 

meget omfattende og sandsynligvis også en 
meget værdifuld nyskabelse i forbindelse 
med; undervisningen i det lægevidenskabe- 
lige, studium, kan omfattes af 6 små, korte 
linjer i et lovforslag. 

Lige så interessant er det at se i bemærk- 
ningerne, hvor kompliceret' et arbejde der 
kan gå forud, før man når til at få et lovfor- 
slag lagt på folketingets .bord. Udvalg , på 
udvalg har været nedsat, der udarbejdes 
programmer, og man sender programmerne 
til hinanden i disse udvalg, og en skønne 
dag ender det altså med et resultat. Her 
kommer det efter en indstilling allerede fra 
1957, hvor Københavns universitet gjorde 
sit byggebehov op, det kommer efter arbej- 
det i et udvalg'ünder det lægevidenskabe- 
lige fakultet, nedsat i 1964, det kommer 
efter behandling i dispositionsplanudvalget 
af 1965 og endelig i planlægningsrådet af 
1967. Jo, der er forarbejdet, før folketinget 
skal i gang med at tygge den tyggede mad 
endnu en gang. 

Jeg skal ikke fordybe mig mere i. dette, 
men anbefale, at lovforslaget får en positiv 
behandling. Det er et tillæg til ministerens 
tidligere forslag om 2 nye lægeskoler i Kø- 
benhavn og skal' vurderes sammen med 
dette forslag. De mange problemer, der er 
opstået gennem årene ved det lægeviden- 
skabelige fakultet væsentligst på grund af 
den store tilgang af studerende, vil nu i lø- 
bet af nogle år i hvert fald for en dels ved- 
kommende blive løst. 

Jeg finder som ministeren Blegdamsho- 
spitalets areal særdeles velegnet, fordi der 
rent geografisk er kort afstand til rigsho- 
spitalet og en række andre institutter på 
Nørre Fælled. Det har naturligvis sin sær- 
lige betydning, at ;dé' teoretiske og klinisk 
betonede fag i den lægevidenskabelige un- 
dervisning kan få en samlet placering. Men 
jeg sætter også mit håb til, at det må med- 
føre opbygning af et biologisk center, hvori 
de øvrige institutter og højere læreanstalter 
på Nørre Fælled kan indgå. 

I den nylig udsendte beretning fra Forsk- 
ningens Fællesudvalg peger man på, at der i 
de seneste årtier er fremkommet væsentlige 
videnskabelige resultater ved et samarbejde 
mellem forskere fra forskellige discipliner. 
Man understreger også i beretningen, at der 
er behov for et bredere, samarbejde på 
tværs af fakultetsgrænser, og vi kan vel 


